
Idős Csizmazia Márton és felesége Kovács Anna 2007. november 17-én 
szentmise keretében ünnepelték 60. házassági évfordulójukat, melyen 4 

gyermekük, 14 unokájuk, és 8 dédunokájuk köszöntötte őket. Egyházközségünk 
nevében gratulálunk  és további jó egészséget kívánunk nekik.        

 

 „Nem tudom,  miért írta Kosztolányi, hogy rettenti az „egész”, de megnyugtatja a 
„rész”. Én pontosan fordítva érzem: én azokat, akiket „részként” megszerettem a 
világból, mindig az „egész” gondnokságára bíztam, a szelíd mindenségre, a szelíd 

csillagra, s rajtuk is túl Isten véghetetlen szelídségére. A részleteket szerethetjük 

vagy gyűlölhetjük, de bizalmunk végül is csakis az egészben lehet, vagy sehol. 

Karácsony ezért számomra: nem a tél, nem is az első hó, hanem a csillagok, a 

mindenség örökké szelíd, kifogyhatatlan gyöngédségű hűsége, jelenléte.                                 

/Pilinszky János/ 

Ha gyermekkorom karácsonyaira gondolok rengeteg illat, és érzés jut 
eszembe, a sok közös készülődés, ajándékkészítés és egy zene: Bojtorján 
karácsonyi albuma. Egész kicsi koromban azt hittem, ha felnézek az égre 
este annyi csillagot látok, ahányat még aludnom kell karácsonyig. Tehát 
mindig vártam, mert biztos voltam benne hogy minden évben eljön. Erről a 

bizonyosságról szeretnék írni.                  ›› folytatás a 2. oldalon ›› 

 4 .  évfolyam 4 .  szám  2007. Advent - Karácsony  

Puszta Sándor: 

 

Bennünk fénylő csillag 
 

Sírásra görbült a szánk 

Mikor legszebben akartunk énekelni 
 

Gyáva lett bennünk az öröm 

Ahogy boldogok akartunk lenni 
 

Induljunk szívünk dzsungelében 

Az embert megkeresni 
 

A jóságot még ma 

 el kéne kezdeni 
 

Óh bennünk fénylő csillag 

Merj már megszületni 

 

Egy olyan világban, ahol felhígultak a 

szavak, ahol ember embernek legtöbbször 

már csak farkasa, egy olyan hazában, ahol 

sokan érzik magukat hazátlannak, meg 

kellene tanulnunk újra ünnepelni.  

Egy asztalhoz ülni, egymás szemébe nézni, 

igaz szót mondani, ajándékként 

önmagunkból adni bátran… 

Egy olyan világban, amely inkább 

útvesztőnek látszik, egy olyan világban, 

amelyben a gyermeket sokan a jelen 

boldogulás akadályozójának látják, újra 

kellene tanulni az emberséget, vállalnunk 

kellene a gyermekséget, újra meg kellene 

tapasztalnunk az élet titkát.  

Karácsony üzenete nem csak karácsony 

ünnepére szól.  

Az egész évre, az egész életre. Karácsony 

üzenete az emberség vállalásának üzenete, 

mert hitünk szerint az ember Jézus 

Krisztusban  „Velünk az Isten”! 

Hiszem, hogy csak az tud megállni 

egyenesen az ember előtt, aki képes 

leborulni a Felfoghatatlan, mégis 

valóságos Végtelen előtt. 
 

Áldott Karácsonyt, boldogabb Új 

Esztendőt kívánok 

a Tihanyi Bencés Közösség nevében: 

2007. Karácsonyán 
 

Dr. Korzenszky Richárd OSB 

Perjel 

 

ADVENTI ÁHITAT 
2007. dec. 16-án, 16 órakor az 

apátságban. 
Közreműködik: az Apátsági Templom 

Énekkara (vezényel: Varró Krisztina és 
Farkas Géza) 

Rábaközi Rita – ének 
Bánó Veronika – orgona 

Mali Katalin – orgona 
Bakos Regina – hegedű 

Dr. Bede Péterné - hegedű 
Rojtos Norbert – trombita 

Köszöntőt mond: 
Dr. Korzenszky Richárd OSB 

perjel 



András+kereszt  2. oldal 
 
     Nem tudom, miért írta…       ››› folytatás az 1. oldalról 

lA gyermekpszichológia alap tétele, hogy a 
gyermeknek nem csak fizikai, hanem emócionális, 
azaz érzelmi alapszükségletei is vannak. Vagyis azt 
mindenki tudja, hogy ha nem adunk enni a 
gyereknek, nem öltöztetjük fel, nem alszik…stb. 
akkor nem marad életben. Ugyanígy érzelmi alapszükségletei is 
vannak, amelyek nélkül nem tud egészségesen felnőni. Ilyen 
alapvető érzelmi szükséglet például: a biztonság, a valahova 
tartozás érzése a szeretet és a gyengédség mellett. Hogy 
adhatjuk meg ezeket a gyerekeinknek? Úgy tűnik ezeket 
nehezebb kielégíteni, mint a testi szükségleteiket. 
Mikor érzi magát biztonságban a gyerek? Ha körülötte rend van, 
ha ismeri az élet játékszabályait, ha a rendszer, amiben él, 
kiszámítható és hiteles. A rend azt jelenti, hogy mindennek meg 
van a maga ideje. A napnak ismerős számára a menete. Ki tudja 
számítani, mi-mi után következik, nem fél tehát a jövőtől, mert 
abban nincs állandóan változás. Azt hiszem, e téren sokat kell 
változnia a mai felnőttnek. Elvárjuk a gyerekeinktől hogy 

állandóan alkalmazkodjon millió programunkhoz, 
rengeteg élethelyzetünkhöz, a sok helyszínhez. Az 
élet játékszabályai akkor nem nyugtalanítják, ha 
következetesek vagyunk. Nyilván valók a határok, 
mit szabad, mit nem. Ehhez persze magunkkal 
szemben is következeteseknek kell lennünk és 

tisztába lenni értékrendszerünkkel.    
A hitelesség. Szerintem az egyik legnehezebben megfogható 
fogalom. Azt tesszük, amit mondunk és azt mondjuk, amit 
gondolunk. A gyerek tudja, hogy nem csapjuk be, megbízhat 
bennünk. Nem hazudunk neki érzelmeket, nem titkolunk előle 
helyzeteket. 
Hogy kapcsolódik mindez a karácsonyhoz? Karácsony 
biztonsága: évről évre eljön, ajándékot hoz: tárgyi és lelki 
ajándékokat. Hitelessége: Jézus valóban megszületett egy 
Betlehem nevű kis falucskában Mária és József családjába. 

Kegyelmekben gazdag Karácsonyt mindenkinek!              
Cs.T.Hanna 

„Ez lesz a jel: Találtok egy jászolba fektetett, bepólyált 

gyermeket.” (Lk. 2.12) 
Így hangzott a szózat az Úr angyala szájából a pásztorok felé, így vált 

jellé, szimbólummá a betlehemi jászol. 

 Milyen is volt, hogy nézhetett ki Jézus „bölcsője”? 

Szent Jeromos egyik karácsonyi beszédében sajnálkozva mondta, 

hogy a betlehemi barlang agyag jászolát, ahol a 

hagyomány szerint a kis Jézus született, egy arany 

és ezüst jászollal cserélték föl. Ez alapján Jézus 

jászolát úgy képzelhetjük el, hogy egyik felét a 

barlang sziklafalába vágták bele, a másik felét 

agyagból építették hozzá, ahogy ez néhány 

palesztinai barlangban ma is látható.  A tereken, 

templomokban való elterjedése Assisi Szent 

Ferencnek köszönhető. Ő állította az első jászolt 

1223 karácsonyán Greccióban, hogy az 

embereknek alkalmat adjon a megtestesülés misztériuma fölötti 

szemlélődésre. Idővel központi része lett a templomokban, házaknál 

készített betlehemnek, majd a betlehemezés népszokásának. 

A jászol ereklyéit, öt deszkáját a római Santa Maria Maggiore 

bazilikában őrzik.              Csizmazia Zsolt 
Forrás: Magyar Katolikus Lexikon 

 

„Szenteld meg őket az 

igazságban, mert hiszen a 

tanításod igazság.” (Jn. 17,17) 

Dr Dóczy László Zsigmond O.P. atyát 

életének 81. szerzetesi fogadalmának 

60. papságának 55. évében szólította 

magához az Úr 

 Mindössze 3 évet töltött plébánosként 

Tihanyban. Nagy lendülettel 

munkálkodott az egyházközség 

fellendítésén. Fontos feladatának 

tekintette azokban a nehéz időkben az 

ifjúság vallásos nevelését. A 

Tihanyban eltöltött rövid idő mély 

nyomot hagyott az akkori hittanos 

gyerekekben, közülük sokan 

emlékeznek jó szívvel arra a  néhány 

évre. Minden bizonnyal ezt nem nézte 

jó szemmel az akkori pártvezetés, és 

helyeztette át erről a frekventált 

helyről. Egyik korábbi karácsonyi 

írásának részletével búcsúzunk tőle. 

Olvassuk úgy, mint az Isten 

országából nekünk küldött üzenetét:  

…”Tárd ki a lelked a betlehemi titok 

előtt! Jézus jászlánál szertefoszlik a 

kevélység. Ha Isten így 

megalázkodott, te mit büszkélkedsz? 

Felemeli az emberi méltóságot azzal, 

hogy mint ember jelent meg az Isten, 

megmutatta, mily kiváló helyet tölt be 

az Isten. Keresztény, ismerd föl 

méltóságodat! Részesévé lettél az 

isteni természetnek. Többé ne térj 

vissza bűneidhez! Felszabadít téged a 

gonosz uralma alól. Ha lelkedet 

kitárod és befogadod őt, boldog élet 

lesz a tiéd. Ez a karácsony üzenete 

nekünk. Krisztus értünk, nekünk 

született. Életed akkor lesz értelmes és 

értékes, ha Krisztusban élve, 

megtanulsz másokért élni: a 

családodért, a szüleidért, a hazádért, 

az Egyházért, Krisztusért! 

Ezt üzeni Betlehem: nekünk született 

Jézus!”    
           + Dóczy Zsigmond O.P 
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3. oldal                                                                                                                     andrás+kereszt 
10 éves a Szent Erzsébet Kör    „Mindig tud adni, akinek a szíve szeretettel van tele. A szeretethez nem kell teli erszény.”  

Szent Ágoston  
Soha nem fogom elfelejteni azt a napot, amikor Aradi Teri bejött a községi könyvtárba, ahol 1997-ben dolgoztam, és kettőnk 

beszélgetéséből elhatározás született: segítenünk kell azoknak, akik nélkülöznek. A szándék azonban kevés lett volna ahhoz, 

hogy létrejöjjön az Erzsébet Kör, ha az apátság, nevezetesen Richárd atya nem támogatta volna megalakulását. Nemcsak 
helyiséget kaptunk az apátság épületében, de a kezdetektől mögöttünk állnak és erősítenek bennünket az itt élő atyák. 

Az első évben a kör tagjai adták össze azt a pénzt, amiből támogattuk a rászorultakat, de nehéz lett volna folytatni munkánkat, 

ha nem lettek volna jószívű adakozók a tihanyiak között. Hálásak vagyunk ezért a támogatásért. 

Voltak nehézségek, mélypontok a Kör életében is, de túljutottunk rajta és együtt vagyunk.  Asszonytársaim a legtöbbet adják, 
amit a mai világban adni lehet másoknak: idejüket, erejüket, szeretetüket. Mindannyian sajátjuknak érzik a Kört, és örömmel tölti el őket, ha valahol 

sikerül segíteniük. Mindig úgy gondoltam, és most is úgy gondolom, hogy a Szent Erzsébet Kör tevékenységén áldás van. Istennek legyen hála érte.  
Köszönettel tartozom a tihanyi asszonyoknak, mert befogadtak maguk közé, a Kör tagjai elfogadtak vezetőjüknek. Ezzel megkönnyítették, hogy igazán 

otthon érezzem magam Tihanyban. Két éve más elfoglaltságaim miatt (újra tanulni kezdtem) nem tudok annyi energiát szentelni a Körnek, mint 

korábban, ezért átadtam a vezetést Szigetiné Borinak. Miközben „besegítek” neki, látom és érzem, hogy szívvel-lélekkel végzi ezt a munkát, jó kezekben 
van az irányítás. A Kör „gazdasági” ügyeit (Aradi Teri és Kozma Erika) után Kántorné Margit vette át, aki nagylelkűen és fáradhatatlanul tevékenykedik 

a nélkülözőkért.                                                                                                                                                         Présingné Baracska Erika 
 
 

HAJNALCSILLLAG – KÖNNYEKKEL 
Különösen szép a Hajnalcsillag most Advent idején, ahogy még 

pirkadat előtt erős, ragyogó fénnyel tündököl a sötét keleti égbolton, előre 
hirdetvén a Napfölkeltét. Jöjj el, jöjj el ó Napkelet, ím árva néped költöget...- 
így sóhajtunk föl az adventi énekben is 
Hány és hány szegény és meggyötört lélek várta sóvárgó szívvel a bűn, az 
átok megnyomorító hatalma alól való szabadulást! Azon éjszaka óta a letűnt 
századok alatt sok nemzedék, amely a maga módján megélhette és megélte 
a Találkozás titokzatos voltát, nem szűnt meg hirdetni az Isten dicsőségét és 
nagyságát. 
Ám az ószövetségi prófétai jövendölések éppúgy, mint az Újszövetség 
evangélistái és apostolai figyelmeztetnek az utolsó idők jeleire. És nekünk 
ebben a korban kell élnünk, melyben nem mi megyünk a Gyermekhez 
bizalommal és nyitott szívvel, hanem maga Mária jön el hozzánk, hogy lássuk 
meg és fogadjuk be Szent Fiát, aki már húsz századdal 
ezelőtt eljött közénk. 
2008-ban immár 150 éve lesz, hogy Égi Édesanyánk 
megjelent Lourdes-ban egy egyszerű kislánynak, s arra 
kérte, imádkozzék a bűnösökért. Azóta a világ egyre több 
helyén  és egyre sürgetőbben kéri azokat, akik még 
hallgatnak Rá, hogy térjenek meg, forduljanak vissza a 
széles útról az egyetlen keskeny útra, amely az üdvösségre 
vezet. Az utóbbi 20-30 évben már könnyet és vérkönnyet hullatva (Európa, 
Észak- és Dél-Amerika, Ausztrália, Afrika, Ázsia – megszámlálhatatlanul sok 
helyen, nálunk Jánoshidán 2003. március 15-én), szinte sírva könyörög 
nekünk, kihűlt szívű gyermekeinek Ő, aki világra hozta az Isten Fiát, hogy 
amíg még van idő, hallgassunk szavára. Mert ha mégis igazak a jelenések és 
a könnyek, a csodák, úgy kénytelenek lennénk elismerni, hogy az üzenetek 
nekünk is szólnak, a kérések bennünket is sürgetnek, hogy életünk valóban 
megújulásra szorul és számunkra most jött el az utolsó idő, az üdvösség ideje. 
Mert melyik édesanya nem megy oda a fiához akár százszor is és kéri, 
hagyja el rossz szokásait, térjen haza, ahol ő mindig szeretettel várja. 
Mindent megbocsát, és mindent elfelejt, csak menjen haza. Itt az alkalmas 
idő, mondja az apostol. Most, még, van idő. Talán még nem késő... 
megfordulni és rálépni a hazavezető útra, hisz a sápadt hajnali égen feltűnt 

már a Hajnalcsillag... hogy Ő és a Gyermek ne várjanak hiába ránk. 
                         Horváth Terézia 

Ember kamerával       
15 éve alakult, kezdte meg 

működését a tihanyi kábel tv hálózat, 

a Tihanyi Magtár Stúdió. 

1992-ben Csizmazia Márton a 

művelődési ház akkori vezetője 

indította el a kiépítést. A 15 év alatt 

sokat változott, fejlődött a stúdió, 

egy valaki azonban változatlan, a 10 

órás szentmiséken és nagyobb 

egyházi ünnepeken megjelenő ember 

a kamerával, aki azóta a kábel tv 

vezetője lett. Czégai László, akit az 

apátságban mint „külsőst”, azaz 

külső munkatársat szoktak emlegetni. 

Hogy miért is írunk erről egy 

egyházközségi lapban?  

A Tihany Tv ott van minden apátsági 

és egyházközségi rendezvényen, 

sokszor nyújtva technikai vagy 

szakmai segítséget a programok 

lebonyolításában. Felvételeinek 

köszönhetően azok az idős, beteg 

beteg emberek is láthatják, hallhatják 

a vasárnapi szentmisék 

szentbeszédeit, akik egészségi 

állapotuk miatt nem tudnának részt 

venni rajta. 

Köszönjük a Tihanyi Magtár Stúdió 

minden dolgozójának áldozatos 

munkáját. De mit is kívánhatnánk a 

születésnaposnak? Csak úgy 

tihanyiasan azt mondanám: „Isten 

tartsa meg jó szokását!” Kívánjuk a 

Tihany Tv-nek, hogy még sokáig 

tudjon örömet, szeretetet sugározni a 

tihanyi embereknek, és maradjon 

olyan felhőtlen, jó a kapcsolat 

közöttünk, mint eddig volt. 

Isten áldása legyen munkájukon! 

        Csizmazia Zsolt  

 

„A bölcs ember sziklára építette házát.” (Mt. 7,24) 
Életének 94., házasságának 68. évében elhunyt Dr. Korzenszky László.  
 Munkássága példamutató lehet a ma emberének. Tanúságtévő életével 

hirdette az Igazságot,  Krisztus Igazságát.  Házát sziklára építette,  hogy ő maga is  

olyan sziklává váljék embertársainak, akire lehet építeni. 
Adj Uram örök nyugodalmat neki, és az örök Világosság fényeskedjék neki! 

Csizmazia Zsolt 

  

 
 

 
 

 
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 



András+kereszt                                   4. oldal 
 

Lélekcsiszolás, fejszeélezés ádventben 
Úgy történt, hogy a tihanyi félszigeten az erdőben egymás mellett dolgozott két favágó. A fák törzsei hatalmasok voltak. Sokat kellett 
dolgozniuk a fakitermeléssel. Mindketten egyformán jól kezelték a fejszét, de a munkamódszerük nem 
egyezett. Az első kitartó munkával vágta a fába a fejszéjét, és csak ritkán, akkor is csak rövid szünetet 
tartott. A másik favágó óránként hosszabb időre megpihent, ilyenkor hol a levendulásban, hol a Balaton 
madaraiban gyönyörködött. Naplementekor az első favágó a munka felénél tartott, izzadtan és fáradtan 
tette le a fejszét, nagyon kimerült. A második, hihetetlen, de így van, befejezte a munkát. Pedig egyszerre 
kezdtek reggel, és a fák is egyformák voltak! Az első favágó nem hitt a szemének.  
-Nem értem a dolgot – mondta-, minden órában kiadós pihenőt tartottál, és mégis előbbre vagy?!  
–Igen láttad, hogy minden órában megálltam pihenni –válaszolta a másik-, amit viszont nem láttál, az volt, 
hogy a szünetet arra is felhasználtam, hogy megélezzem a fejszémet!! 
A lelkünk olyan, mint a fejsze, csak akkor működik jól, ha edzett, éles. Nem szabad hagyni, hogy berozsdásodjon, elkopjon. Minden 
nap csiszold a lelked. Jó élesre… Azzal aztán odasújthatsz akár az ördögnek is…           Bruno Ferrero nyomán: Böbe és Sanyi  

 

A „Háttárs” 

Régi barátot, kedves ismerőst köszönthettek a megjelent 

tihanyiak nov. 30-án a balatonfüredi Szabadidő Központban.  

Elekes Gyula székelyudvarhelyi tűzzománc művész kiállítását 

nyitották meg ezen a napon a szomszédos városban.  

Az 1960-ban született, Európa szerte ismert művészt régi 

kapcsolat fűzi Tihanyhoz. Mint testvérvárosunk művelődési 

házának igazgatója, sokat tett a két település baráti 

viszonyáért. Többször kísérte, kalauzolta delegációnkat vagy éppen énekkarunkat 

Erdélyben, sajátos, nagyszerű humorával mutatva be annak szépségeit. Az ő 

alkotása látható polgármesteri hivatalunk tanácstermében is. 

Megnyitóbeszédében megköszönte a füredi önkormányzatnak a meghívást és a 

lehetőséget a kiállításhoz. A művészetében a régi székely és erdélyi motívumokat 

felhasználó alkotó a „Háttárs”című művét kiemelve beszélt arról, milyen jó lenne, 

ha a szkíták harcművészetéhez hasonlóan (Ha csata közben az egyik harcos 

elveszíti a lovát, akkor társa háttal maga mögé ülteti, így egymás hátát védik.) mi is 

háttársak lennénk, és védenénk egymást a rosszindulatú, gonosz hátsó 

támadásoktól. A régi barátság emlékére a tihanyi 

önkormányzat finom pogácsával és borral vendégelte meg a 

jelenlévőket.  

A Tihanyi Bencés Apátsági Templom Énekkara Sík Sándor 

Kodály Zoltán által megzenésített Te Deumával köszöntötte 

a művészt ezen a családias hangulatú ünnepségen.. 

A kiállítás december 23-ig tekinthető meg a Balatonfüredi Kulturális és 

Szabadidő Központban. Szívből ajánljuk mindenkinek!             Csizmazia Zsolt 

 

 

 

 

 

 

 

Minden kedves olvasónknak kegyelmekben gazdag, meghitt  békés karácsonyt, és Isten 

áldotta boldog új esztendőt kíván az ANDRÁS +KERESZT szerkesztősége! 

                                                                          

 
 

Regősnap 2007.  

 
Már a 6. András Napi Regös 
Napot tartottuk meg -tihanyi 
cserkészek-, november végén. Több 
mint 200-an jöttek szerte az 
országból, hogy gyakorolhassák az 
üvegfújás mesterségét, faragjanak, 
gyöngy fűzhessenek, karácsonyra 
koszorút, bőrből, mézeskalácsból 
ajándékot készíthessenek. Igazi 
jurta állt a tornateremben, s az 
udvaron nyíllal célba lőni izgalmas 
feladat volt. Több előadáson 
okosodhattunk a regösségről, 
csillagászatról, a cserkész 
világtalálkozó élménybeszámolóit 
hallgatva, vagy kulturális utazási 
irodán keresztül bandukolhattunk.  
Az este a zenekarral együtt 
érkezett, s ha már együtt jöttek, 
akkor a zenészekkel a nótáinkat 
húzattuk, az estével meg az időt 
próbáltuk, de így is hamar 

elszállt…  BartusSanyi                             

             
  

   

 

   Házasságkötés 
2007. aug. 11 -  Kicsák Tamás Péter és Tímár Adrienn 

    Halottaink: 
Dr. Korzenszky László      (Vass Erzsébet férje)           élt: 94 évet 
Baranyai Erika Éva         (Dobos András felesége)       élt: 46 évet 
 

 

A Tihanyi 

Római 

Katolikus 

Egyházközség 

időszaki lapja 

A kiadásért felelős: 
Dr. Korzenszky Richárd 

Szerkesztik: 
Bartus Sándor 

Csizmazia Zsolt 
Cs.Török Hanna 
Horváth Terézia 

 
Tihanyi Bencés 

Apátság 

Gyerekek, Ifjak!! 

    2007 karácsonyán is útra indulnak a betlehemesek, aki     

szeretne részt venni benne, nálam jelentkezzen!    BartusSanyi 
 



            András+kereszt             Áldás, Békesség 

 
 

Kedves Testvérek, Tisztelt Olvasók! 
 

   A Jelenések könyve a jövendőre, az 

elkövetkezendőkre utaló mű, amit 

János apostolnak „megmutatott” az 

Úristen, hogy azt közölje a 

gyülekezetekkel. Mindarról szól, 

amelyek be fognak következni: “Mert 

az idő közel van…” Az ádventi időszak 

közepéhez érve figyelmeztet bennünket 

az év elmúlására úgy, mint arra, hogy 

hamarosan karácsony ünnepe köszönt 

ránk. Persze mindezek csak földi 

létünk idői, meghatározói, így nem is 

elegendőek. Figyelmeztetnek Isten 

időrendjére, mindazokra, amelyeknek 

meg kell történnie az Ő 

visszajövetelével kapcsolatban. Isten 

őrizzen bennünket a spekulációtól, a 

félremagyarázástól és a 

félelemkeltéstől, sokkal inkább 

vegyük útmutatásnak erről az időről, 

az igei kijelentés bizonyosságát. A 

könyv előző fejezetéből hangzott 

akkoriban a laodíceai gyülekezetnek, 

2007-ben pedig hangzik nekünk is a 

hívogató kijelentés: “Imé az ajtó 

előtt állok és zörgetek, ha valaki 

meghallja az én szómat  bemegyek 

ahhoz és vele vacsorálok és ő 

énvelem.” Jézus szeretne tehát 

betérni, békességet, vele való 

közösséget, áldást adni. Zörget az 

emberi szívek ajtaján, megnyittatást 

és bebocsátást várva. János apostol 

elragadtatásában egy nyitott ajtót 

látott. Míg az előbb az emberi szív 

zárt ajtajára utaltunk addig most, ez 

az ajtó a menny nyitott kapujáról 

szól. “És láttam, hogy nyitva van egy 

ajtó.” A menny és a föld közötti 

óriási távolságban ott egy lehetőség. 

Nem bezárt, hanem kinyitott; nem is 

ajtó, hanem szélessé tárt kapu. Ez 

nem azt jelenti, hogy nyitva van 

azért, hogy Isten onnan tekintsen le 

földi gyermekeire. Nem is azt, hogy 

az ember próbáljon magasról az alatta 

lévő földi létre visszanézni, hanem 

sokkal inkább arra mutat, hogy ez az 

ajtó a mennybe vezet. Hiszen az első 

emberpár paradicsomi bukása után 

óriási távolságba került ez ember az 

Istentől. Áthidalhatatlan szakadék 

került a Menny dicsősége, az Isten 

szentsége, a föld és az emberiség 

közé. Az ég és a föld elszakadt 

egymástól, a menny bezáródott és 

messze távolodott tőlünk. S most 

János apostol látja, hogy nyitva van 

az ajtó a mennyben. Nem sok 

kiskapuról ír, melyen be lehet jutni 

a zárt nagykapu mellett,(tipikus 

emberi próbálkozás) hanem egy nyitott 

kapuról szól. Ez az egy kapu, maga a  

Krisztus.  

A nyitott ajtó… 
 
(Jelenések könyve 4.rész) 

 



            András+kereszt             Áldás, Békesség 

“Senki sem mehet az Atyához, hanem 

csakis én általam.” “Én vagyok a 

juhoknak ajtaja.” És ez bizony azt 

jelenti, hogy nincs többé 

közbevettetés, hiszen egyetlen 

lehetőség Isten és ember közt az a 

Krisztus, aki életét adta váltságul 

sokakért a Golgota keresztjén. 

Megnyitotta a menny felé az utat, 

amit az ember bűne bezárt, és zárva 

akart tartani. Az égbolt ércfalként 

zárta el a menny dicsőségét és 

boldogságát. Hiába volt minden emberi 

erőlködés és hiába van ma is, más út 

nem vezet a mennybe csak az egyetlen 

nyitott kapu, amelyet Jézus 

megnyitott, s amelyet nem csak János 

apostolnak kínált fel, hanem most 

ádventben is minden embernek, mikor 

ezt mondja: “Jöjj ide fel, s 

megmutatom neked azokat, amiknek meg 

kell történniük.” Jöjj ide fel — szól 

azoknak ma is, akiket lehúz a földi 

lét minden nyűge, s attól nem tudnak 

szabadulni. Jöjj ide 

fel! János fellép, 

fent van és nem csak 

azt látja ami alatta 

van, hanem kitárul 

előtte a horizont, 

látja a mennyet, látja 

az Isten trónusát.  

 János ezek után tudósítja a földi 

üldöztetések kínja közt élő, 

embereket az eddig láthatatlanokról 

és a bekövetkezendőkről. 

Elsőnek egy trónt pillant meg. 

Kifejezi Isten felségességének, 

kifejezhetetlenségének dicsőséges 

hatalmát. Megpróbálja az egyedülit, a 

hatalmast, az örökkévaló dicsőségest 

szemléltetni, azok számára 

megjeleníteni, akik a földi 

nyomorúságok rabjaiként élnek. 

Mennyei látványt próbál az apostol 

földi fogalmakkal, szavakkal 

visszaadni. Trónus áll ott, díszes 

kövekkel, szivárvánnyal. A királyi 

széken ül valaki, akinek nevét János 

kimondani sem meri, de akiről tudja ő 

és tudjuk mi is, hogy Isten, a 

mindenható Atya, aki teremtette az 

eget és a földet. Nem egy, a 

politeizmus világában az istenek 

közül, hanem az egyedüli Isten. 

Akinek tekintete hasonló a 

drágakövekéhez, körülötte mindenütt 

fénylik. A fény, többet jelent mint a 

világosságot. Jelenti a jóságot, 

igazságot, és az erőt. A szivárvány 

és színei jelentik az Úr ruháját, 

dicsőségét. Az örök hatalom trónusát, 

titokzatosságát láttatja azok felé, 

akiket lehúz a föld nyomora, bűne, 

üldöztetése, botlása. Ne ezeket lásd, 

ne ezek kötözzenek meg, hanem tekints 

a tisztára, a szentre, és az 

örökkévalóra! Tudjuk jól, hogy a 

pénzuralom és a beteges hatalomvágy 

fölött mindig ott áll elérhetetlen 

fényességben az Úr, aki maga nyitotta 

meg a menny kapuját. Lelke lobog, s 

ez a lélek gyújthatja meg az 

emberszívek a hitlángját. Karácsony 

ünnepéhez közeledve lépjünk be mi is 

a nyitott ajtón, nyissuk meg szívünk 

ajtaját a Megváltó előtt, vallva az 

idézet sorait: „…szüless meg bennünk 

Szeretet, te legszebb lelki virtus: a 

szívünk szomorú, beteg- teremts 

bennünk új életet, szüless meg 

bennünk Krisztus!”  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Áldott karácsonyi 

ünnepszentelést 

és boldog új 

esztendőt kíván: 

Császár Attila 

református 

lelkész 

 

REFORMÁTUS  ISTENTISZTELETEK   

RENDJE 
 

December 16-án, Ádvent 

III.vasárnapján, du. 2 órakor 

 

December 25-én, Karácsony első 

napján, ÚRVACSORAOSZTÁS, 

du. 4 órakor! 

 

December 30-án, Óévi 

istentisztelet, du. 2 órakor 

 

 

 


